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نشست آستانه فرصتی براي سوريه می تواند باشد که براي اولین 
بار دولت سوريه و برخی گروه های مسلح بعد از ناامیدی از ساقط کردن 
دولت قانونی اين کشــور دور يک میز جمع شدند. مذاکرات آستانه 
مقدمه ای براي پیروزي هاي سیاســي ملت سوريه در برابر تروريسم 
است. هرچند به دلیل فشار حامیان غربی – عربی بر گروهای مسلح 
بايد با کمی احتیاط به نتايج اين نشست نگاه کرد و منتظر آينده بود، 
اما در عین حال در باره واقعیت هايی که تاکنون آشکار شده بايد گفت: 
1- گفت وگوهای آستانه دستور کار مشخصي داشت که در بیانیه 
پايانی نیز بر آنها تاکید شده است. اولاً هدف تثبیت توقف درگیري ها 
بود. ثانیاً روشن شــدن تفاوت میان گروه هاي تروريستي تکفیري 
صهیونیستي مثل داعش و جبهه النصره و غیره با گروه هاي مسلحي 
کــه توقف درگیري ها را تا به اينجای کار پذيرفته اند. ثالثاً تلاش برای 
مبارزه با تروريسم به عنوان نقطه مشترک است و اين مسئله آزموني 
براي میزان جديت گروه هاي مسلح و حامیان آنان در مسئله مبارزه 
با تروريسم است و مخالفان مســلح بايد جديت خود را در مبارزه با 
تروريسم نشان دهند. لذا تقويت آتش بس و دستیابي به تفاهم در مبارزه 
علیه تروريسم به ويژه تروريست هاي داعش و جبهه فتح الشام )جبهه 
النصره سابق( که مشمول توافق آتش بس نیستند، از موضوعات مهم 
در دستور کار مذاکرات آستانه بود. در اين خصوص بايد به پیروزی های 
همزمان ارتش سوريه در آزادسازی مناطق راهبردي صوران و سرجه 
و مران که از مراکز مهم تروريست ها بودند، اشاره کرد که راه را برای 
رسیدن ارتش سوريه به شهر الباب به عنوان بزرگ ترين پايگاه داعش 

در شمال سوريه کوتاه و هموار کرد.
2- اين گفت وگوها هم بعُد نظامي داشــت کــه همان مبارزه با 
تروريســم و تروريست های تکفیری است و هم بعُد سیاسي که راه را 
برای گفت وگوهای سوری – سوری فراهم می کند تا دولت و گروه های 
داخلی ســوريه در مقابل تروريست های تکفیری يک جبهه واحد با 

محوريت دولت قانونی و ارتش منسجم تشکیل دهند. 
3- نشست آستانه يک پیروزی برای محور مقاومت چه در عرصه 
میداني و چه در عرصه ديپلماســي و نتیجه آزادسازی حلب و ناکامي 
تروريســت ها و حامیان بین المللی و منطقه اي آنان است و نشان از 
شکســت بین المللی کردن بحران سوريه و طرح های غرب و به ويژه 
آمريکا و موفقیت تلاش های منطقه ای با ابتکار ايران و روســیه دارد. 
نکته مثبت اين نشســت حضور معارضان مسلح و عدم حضور موثر 
آمريکاست. لذا نه تنها آمريکا بلکه غرب از جمله لندن و ناتو و همچنین 
اســرائیل، از اينکه نتوانسته اند در ســوريه به اهداف خود که همانا 
سرنگونی دولت سوريه بود، برسند، خشمگین هستند و اين ناتوانی 
در اهداف و خشمگینی متعاقب آن به دلیل حمايت هاي ايران و روسیه 
از دولت قانوني بشار اسد است. بخشی از اين عصبانیت آمريکايی ها را 
بايد در کلید خوردن طرح منع اجازه سفر سردار حاج قاسم سلیمانی 
به کشورهای جبهه مقاومت از جمله عراق و سوريه در کنگره آمريکا 
و اظهارات ســامانتا پاور نماينده اين کشور در نشست شورای امنیت 
جستجو کرد. چراکه امروز تمام تلاش های آمريکا برای تسلط بر غرب 
آسیا شکست خورده است. غیبت کشورهاي عربي حامی تروريست ها 
به ويژه عربستان سعودي در نشست آستانه را نیز بايد نشانه انزواي 

حامیان تروريسم تلقی کرد.
4- يکی از پیامدهای نشست آســتانه در صورت موفقیت آمیز 
بودن، اين است که گروه هاي معارض به همراه نظام سوريه علیه گروه 
هاي تروريستي بســیج خواهند شد و شکاف عمیقی بین گروه های 
تروريستی ايجاد خواهد کرد و جبهه هاي نبرد با نظام سوريه را عملا 

فرو خواهد پاشید .
5- محور مذاکرات آســتانه گروه هاي مسلح بودند نه گروه هاي 
سیاســي و موضوع اصلي مذاکرات تحولات میداني و بحث آتش بس 
بود نه مذاکرات سیاســی در باره سرنوشت بشار اسد و دوره انتقالي و 
هرگونه تصمیم گیري نسبت به آينده سیاسي سوريه مربوط به خواست 
و راي مردم سوريه خواهد بود. اين مذاکرات نمی تواند تروريست هاي 
ديروز را به سیاستمداران امروز تبديل کند و حضور گروههاي مسلح 
در نشست آستانه به معناي به رسمیت شناختن آنها به عنوان گروههاي 
سیاسی نیست. لذا پیشــینه تروريستی آنها هرگز فراموش نخواهد 
شد و نبايد فراموش کرد که محمد علوش سرپرست گروه های مسلح 
شرکت کننده در اين مذاکرات سرکرده گروه تروريستی جیش الاسلام 
و جانشین برادرش زهران علوش است که فعلًا موافقت کرده به روند 
آتش بس بپیوندد. زهران علوش در حمله جنگنده های سوری به همراه 
تعدادی ديگر از رهبران تروريستها کشته شد. محمد علوش در گفت وگو 
با پايگاه بلومبرگ به کمک های رژيم صهیونیستی به تروريست ها اذعان 
و از اينکه اين رژيم مجروحان تروريست ها را در بیمارستان های خود 
درمان کرده، تشــکر و تاکید کرده بود نیروهايش هیچ گاه با اسرائیل 

نخواهند جنگید! 
6- نشست آستانه می تواند دلیلی بر افزايش مشروعیت و اقتدار 
نظام سوريه و ثبات نسبي در اين کشور پس از آزادي حلب و حاکي از 
دست برتر سوريه و متحدانش در برابر تروريستها و حامیانشان باشد. 
همچنین اين نشست نشــانه ای از آغاز روند بازسازي در اين کشور 
است ، آن گونه که بشار اسد در مصاحبه با شبکه تي بي اس ژاپن بر آن 
تاکید کرده که »اولويت با دستیابی به آتش بس برای حمايت از زندگی 

مردم خواهد بود« 
7- نشست آستانه يک بار ديگر نقش سازنده جمهوری اسلامی را 
در منطقه به نمايش گذاشت که همواره با يک موضع اصولي بر مبارزه 
با تروريسم و اولويت دادن همزمان به راهکار سیاسي براي حل بحران 

سوريه تاکید داشته است.
8- مذاکرات آســتانه ، مذاکراتی سوري - سوري است و ايران و 
روسیه به عنوان متحدان ســوريه و ترکیه به عنوان وکیل مخالفان 
مسلح و همچنین نماينده سازمان ملل فقط ناظر اين مذاکرات هستند. 
آن گونه که بشار جعفري در کنفرانسي خبري در آستانه تاکید کرده اين 
مذاکرات تنها مختص طرف هاي سوري است و ترکیه در اين گفت وگو 

شرکت نخواهد داشت.
9- ترکیه که به عنوان رابط گروه هاي مســلح در اين مذاکرات 
حضور دارد، هرچند تمايل خود را برای نزديکي و همسويي با ايران 
و روسیه در جهت کمک به حل بحران سوريه نشان داده اما بايد اين 
تمايل خود را در عمل نشــان دهد و با دست برداشتن از حمايت از 
تروريســت ها، مبارزه واقعی با تروريسم را در دستور کار خود قرار 
دهد و از هرگونه تلاش برای دخالت در سرنوشت سوريه خودداری 
کند. در اين خصوص سخنان معاون نخست وزير ترکیه که به حمايت 
اين کشور از تروريستها اذعان کرده، می تواند امیدوارکننده باشد. 
مهمت شمشک در مجمع جهاني اقتصاد در داووس سويیس گفته 
کشورش ديگر نمي تواند بر حل بحران سوريه بدون بشار اسد تاکید 
داشته باشد. وی تصريح کرده ترکیه هرچند مدتها مخالف اسد بود و 
از گروه هاي مسلح )تروريست ها( در حال جنگ علیه دمشق حمايت 
مي کرد، اما اکنون بايد »و اقع بین « باشد و اين موضوع را درک کند که 
» واقعیت ها « در سوريه به طور قابل توجهي تغییر کرده است. هرچند 
اين اظهارات اذعان به واقعیت هاست اما بايد ديد اين مواضع ، مواضعی 

استراتژيک است يا تاکتیکی؟
10- البته بايد توجه داشت مخالفان مسلحی که در مذاکرات شرکت 
کردند از قبل از آغاز نشســت و همزمان با آن تحت فشار کشورهای 
غربی ســاز ناکوک خود را کوک کردند و تلاش داشتند توقف حملات 
علیه تروريست ها را در دستور کار نشست قرار دهند. چنان  که بعد از 
گفت وگوی هیئت مخالفان مسلح با ديپلمات های غربی از جمله انگلیس 
و فرانسه در آستانه قزاقستان يک روز قبل از برگزاری نشست ، محمد 
علوش تهديد کرد در صورت عدم تحقق خواسته هايشان به جنگ ادامه 
خواهند داد. هفت ماه پیش نیز مذاکرات حل بحران سوريه با کارشکنی 
گروه های مسلح تحت حمايت کشورهای ضدسوری از جمله آمريکا ، 

ترکیه و عربستان متوقف شد.

پیامدها و دستاوردهای 
نشست آستانه

تقویم

 دكتر محمد حسین محترم 

* وقتی دولت شهردار را از حضور در جلسات دولتی منع می کند چگونه شهرداری 
می تواند مشکلات شهر را اطلاع دهد و برای رفع نیازها از دولت یاری گیرد اگر 
همدلی و مهربانی در دولت بود بسیاری از کمبودهای خدمات شهری احساس 
نمی شد. در موارد متعددی از جمله حمل و نقل تا خدمات زیرساخت شهری، 
همواره بر دوش شهرداری بوده و دولت از کمک رسانی به شهرداری خودداری 

کرده است. پلاسکو نمونه ای از این کم لطفی هاست.
021---2822

* نیاز امروز در صنعت هوایی کشــور اجاره هواپیما برای صنعت گردشــگری 
نبود نیاز کشور چند بالگرد امداد است و امیدوارم فاجعه تلخ پلاسکو مسئولان 
را بیدار کرده باشــد که اگر عکس ســلفی با هواپیمای مســافربری اجاره ای و 
مرجوعی این قدر هیجان برایشــان داشــت افزودن چند بالگرد امداد و نجات 
به ناوگان امدادی کشــور شور و امید را در میان مردم ایران به وجود می آورد. 
پلاسکو خاطره ای تلخ برجا گذشت ولی درس هایش نباید فراموش شود. اقدام 

و عمل بهترین گزینه است.
021---6929

* بنده از همســایگان ساختمان پلاســکو هستم خواستم از شهرداری محترم 
تهران کمال تشکر و قدردانی را داشته باشم که تا همین لحظه در کنار یکدیگر 
برای سر و سامان دادن به اوضاع تلاش می کنند. خدمات شهرداری در بسیاری 

از موارد ستودنی است به همه آنها خدا قوت می گویم.
021---0965

* به جای کمک و همیاری و همدردی در حادثه پلاسکو برخی از مسئولین به 
دنبال بهره برداری سیاسی و حزبی هستند، مردم نسبت به این عکس العمل ها 
چندان روی خوشی ندارند و مسئولانی که به جای همدردی به دنبال فرافکنی 

هستند با واکنش مردم انقلابی روبه رو خواهند شد.
021---2811

* شهادت هنرمردان خداست و در راه خدا با آغوش باز به استقبال شهادت رفتن 
شهامت می خواهد. در زبان  آذری ضرب المثلی درباره اظهارات برخی از مسئولین 

هست که: سخن گفتن را بلد نیستی، نگفتن هم نمی دانی. 
برادر شهیدان سلیمی- هريس
* به وزیر راه و شهرسازی عرض می کنم که بنده راننده تریلی هستم و در مورد 
سوخت خودروهای سنگین جدید، هیچ خودرویی کمتر از 40 لیتر در هر 100 
کیلومتر ســوخت مصرف نمی کند و اختلاف آن با تریلی های 15 سال پیش 5 
لیتر اســت. وزیر محترم گفتند که می خواهند مصرف سوخت را کاهش دهند، 
چند توصیه به ایشــان می کنم ابتدا وضع بد جاده های کشــور را که پر از چاله 
است سامان دهند و از دست اندازهایی که در جاده است بکاهند، زیرا همین ها 
عامل مصرف سوخت بیشتر اســت. به جای وارد کردن محصولات کشورهای 

خارجی آیا بهتر نیست اول زیرساخت ها را استاندارد کنیم؟!
0919---2434

* در حادثه آتش سوزی ساختمان پلاسکو تعدادی از نیروهای انقلابی آتش نشانی 
در خدمت به هم  طنان از جان خود مایه گذاشتند و در این حادثه به شهادت 
رسیدند. باید برای قدردانی از آنان و خانواده های فداکارشان، مراسم تشییع آنها 

باشکوه برگزار گردد.
هدهدی و حاجیلو
* بهترین درسی که می توان از مسئله آتش سوزی و فرو ریختن پلاسکو گرفت 
این است که به اصل پیشگیری بهتر از درمان توجه جدی شود. دولت و مجلس به 
سرعت مقدمات احیای بافت های فرسوده را از طریق وام های ارزان و مشوق های 
لازم فراهم نمایند تا در حادثه دیگر دچار خسارت های جانی و مالی نشویم. ضمناً 
شهرداری هم تنها روی الزامات مقاوم سازی تمرکز کند نه روی امور غیرضروری!
نیکنام
* نایب رئیس مجلس گفته که نمایندگان حادثه ساختمان پلاسکو را پیگیری 
می کنند! ولی به نظر من نوبتی هم باشد مجلس عجالتاً به حادثه ریلی مشهد- 

تبریز رسیدگی کند و آن را به جایی برساند! 
سوری
* خبرنگار اعزامی شــبکه CNN به ایران همان فردی اســت که در منطقه 
گزارش هایی به نفع گروه تروریســتی داعــش مخابره می کرد و دیدگاهی ضد 
ایرانی دارد و حالا در ایران گزارش هایی تحریک آمیز تهیه می کند! این شخص 
زیر نظر صهیونیست ها و رژیم آل سعود فعالیت می کند. از وزارت ارشاد تقاضا 
دارم نسبت به ورود برخی خبرنگاران خارجی ملاحظات بیشتری داشته باشد.
011---3476

* گاهی نشــریات تازه به دوران رسیده برای این که سری در بین سرها نشان 
دهند به روزنامه روشنگر و کهنسال کیهان حمله می کنند تا شاید کمی مطرح 
شوند البته این موارد در میان برخی سیاسیون و هنرمندان هم هست که فقط 

درصدد کسب شهرت هستند زیرا قبل از این هم گدای شهرت بودند.
021---5478

* دولت در ابلاغ بخشنامه ای جدید به تمام گمرکات کشور خواسته که 8 قلم 
از کالاهای اساسی از تعرفه کمتری برخوردار باشند و جالب تر این که موز جزو 
این 8 اقلام مصرفی در نظر گرفته شــده اســت! آیا نیاز مردم در 8 نوع کالایی 
که دولت از کاهش تعرفه آن می گوید، موز یکی از این موارد مهم ارزیابی شده 

است؟ و با چه توجیه کارشناسی دولت می تواند پاسخگو باشد؟
0914---1677

* تا زمانی که دســتگاه قضا جرات کند به تخلفات حســین فریدون رسیدگی 
کند مردم به آن امیدوار می شــوند. اگر در این ماجرا ملاحظه ای صورت گیرد 
این دستگاه قضایی است که در آینده با چالش های متعددی از طرف مفسدان 

اقتصادی روبه رو می شود.
013---4305
* چرا در مورد پرداخت وام های کلانی که بدون بازپرداخت مانده اســت اقدام 
موثری صورت نمی پذیرد؟ چرا وام هایی اعطا شــده که متقاضی دارای اعتبار و 
ضامن قانونی نبوده اســت آن هم با رقم هایــی نجومی، در حالی که جوانان از 
دریافت وام ازدواج به رغم فراهم کردن ضامن با دشــواری های بســیار مواجه 
بوده اند از قوه قضائیه تقاضا دارم در تحقق حقوق شهروندی، با متخلفان برخورد 

جدی و قانونی کند.
031---2032
* رئیس جمهور در کنفرانس خبری گفتند ما در اشتغال قدم های بزرگی برداشتیم 
عرض می کنم ای کاش آن قدم های بزرگ را برای به کارگیری مدیران فاســد 

نجومی برنمی داشتید!
0914---9590

* رئیس جمهور که مدعی است از رکود خارج شدیم منظورشان کدام رکود است 
ما که تولیدکننده ایم چیزی جز ادامه رکود مشاهده نمی کنیم؟!

0912---2748
* آیا اینکه اعلام می کنند تحریم های باقی مانده ربطی به برجام ندارد منظورشان 
این است که اجازه دهید با برجام های 2 و 3 صنعت موشکی را هم مانند هسته ای 
نابود کنیم و دســت از حمایت مقاومت برداریم تا دشمن در تهران سنگر بزند  

هیچ گاه چنین نخواهد شد.
0917---5524
* زمین های کشاورزی قلعه نو ورامین توسط دولت تصرف شده و مزارع گندم 
تبدیل به ساختمان شده است! آقایان چه چیزی را می توانند با این ساختمان ها 

جایگزین خودکفایی در محصولات اصلی کشاورزی کنند؟
021---3280

* چهل میلیون سپرده در بانک ... دارم. می خواهم وام بگیرم مسئولین می گویند 
دادن وام متوقف شده است! این چه وضعی است؟ به خاطر منافع خود وام های 
میلیاردی به نورچشــمی ها بخشــیدند، ولی حالا که نوبت مردم شــده آن را 

متوقف کرده اند!
0939---8790

* مدتی است که مشکلات هم زمان برای اهالی چیتگر به ویژه شهرک امام رضا)ع( 
و توسعه عمرانی چیتگر پیش آمده است و 16 روز است که گاز قطع شده و برق 
نیز قطع و وصل می شود، که باعث خرابی وسایل برقی شده است. از مسئولین 
اجرائی درخواست می شود به جای جشن و پایکوبی برای یک ایرباس مرجوعی 
که طبعاً مســافران آن هم نجومی بگیران یا افراد بســیار مرفه هستند به فکر 

مشکلات مردم باشند.
ياوری- جانباز 50 درصد

* پدرم 26 ماه ســابقه جبهه دارد به او کارت ایثار داده اند که هیچ استفاده ای 
ندارد. از مسئولین خواهش می کنم فکری برای حل مشکلات رزمندگان دفاع 

مقدس بکنند.
0910---4695

ریچارد هاس: ترامپ با حفظ برجام
تحریم ها علیه ایران را تشدید کند

رئیس  شــورای روابط خارجی آمریکا ضمن مخالفت با ادعاهای قبلی 
ترامپ مبنی بر پاره کردن برجام پیشنهاد کرد دولت جدید آمریکا افزایش 

تحریم ها و محدودیت های جدید را علیه ایران در دستور کار قرار دهد.
ریچارد هاس ضمن تحلیلی در وال استریت ژورنال می نویسد: »به طور 
کلی آمریکا باید به طور خاص نگران عقب نشینی های ناگهانی و شدید در 
تعهدات خارجی خود باشد. پیوستگی و قابلیت اعتماد عناصر مهمی برای 
یک قدرت بزرگ به حساب می آیند. متحدانی که برای تامین امنیت خود 
به واشنگتن وابسته هستند، باید بدانند که این وابستگی پابرجاست. تردید 
جدی درباره این مسئله وجود دارد که آمریکا به ناچار و در نهایت به ظهور 
یک جهان متفاوت که به مراتب از نظم کمتری برخوردار است، تن دهد.«

به گزارش رجانیوز، وی می افزاید: »ترامپ با چالش های بسیار دشواری 
مواجه خواهد شد؛ از خاورمیانه ناآرام گرفته تا اروپایی نامطمئن  و کره شمالی. 
عجله برای تغییر سیاســت های درازمــدت آمریکایی می تواند چالش های 

جدیدی به وجود آورد و حل چالش های موجود را نیز دشوارتر کند.«
وی با بیان اینکه »اشتباه دوم ترامپ می تواند پاره کردن و عمل نکردن 
به توافق برجام با ایران باشــد« گفت: »دولت ترامپ بهتر است بر تضمین 
این مسئله متمرکز شود که ایران به توافق موجود پایبند می ماند. در عین 
حال، آمریکا و شرکایش باید راهبردی تدوین کنند که شامل تقویت کشورها 
و گروه های ســنی در منطقه، کمک به نیروهای کرد در منطقه و تحمیل 

تحریم های جدید علیه ایران باشد.«
وی در ادامــه نیز ابراز می دارد که باید پس از توافقنامه و تحریم ها نیز 
در یک پیمان نامه دیگر با محدودیت  مواجه کند: »آمریکا همچنین می تواند 
برنامه ریزی برای یک پیمان متعاقب را آغاز کند که گزینه های هســته ای 
تهران را در زمانی که بخش های مهم توافق فعلی به پایان می رسد، محدود 

سازد.«
برکناری رئیس دانشگاه شهید بهشتی

در تماس یک دقیقه ای
رئیس معزول دانشگاه شهید بهشتی گفت: دوستان وزارت علوم در یک 

تماس تلفنی یک دقیقه ای، این خبر را به من دادند.
به گزارش خبرگزاری دانشجو، محمدمهدی طهرانچی، در مراسم تودیع 
خود گفت؛ دانشــگاه شهید بهشتی به عنوان دبیر مجمع علمی دانشگاهی 
ایران و عرب انتخاب شد و قرار بود  در این هفته این نشست برگزار شود که 
افتتاحیه آن روز گذشته برگزار شد؛ که بعدازظهر وزیر علوم تماس گرفتند 
که من قرار است شخص دیگری را به دانشگاه شهید بهشتی بفرستم و من 
گفتم این مراسم در دانشگاه در حال برگزاری است و وزیر گفت یک کاری 

برای آن انجام می دهیم.
رئیس ســابق دانشگاه شهید بهشتی اضافه کرد: مشکل کجاست؛ چرا 
ما به این بیماری دچار شده ایم؟ من در یک سفری که به روسیه داشتم با 
رئیس دانشگاه روسیه هم صحبت شدم. یک نفر در کنار او بود و گفت قرار 
است این شــخص از یک ماه دیگر جانشین من در دانشگاه شود، اما امور 

دانشگاه را با یکدیگر به جلو می بریم.
وی یادآور شــد: گردهمایی مجمع علمی دانشگاهیان ایران و عرب به 
میزبانی دانشگاه شهید بهشتی بود و قرار بود که من صبح امروز از تعارض 
ما و جهان عرب و استقلال برای حل مسائل صحبت کنم. خجالت کشیدم  
در این جمع بنشینم؛  در صورتی که وزارت علوم در تعارض با ما نبود و در 
استقلال با ما بود و می دانست این برنامه در دانشگاه شهیدبهشتی در حال 
برگزاری است. با اینکه برنامه خودشان بود و دبیرخانه آن نیز بعد از دو سال 

تلاش، راه اندازی شده، من را از این سمت برکنار کردند.
همچنین طهرانچی در پاســخ به برخی از خبرنگاران درباره اینکه این 
شــائبه مطرح شده که برکناری اش به دلیل انتشار اخباری درباره تحصیل 
رانتی برادر رئیس جمهور در این دانشــگاه و ممانعت هایی که در دانشگاه  
صورت گرفته بوده، گفت: من چیزی نمی دانم؛ مسئولیت بنده بهمن ماه تمام 
می شود و »العاقل بالاشاره« و در بیان  علما نکاتی است که شما خبرنگاران 

باهوش آن را متوجه می شوید.
با قاطعیت نمی توان گفت

که روحانی نامزد اصلاح طلبان است
یک گروه عضو جبهه اصلاحات می گوید هنوز نمی توان قاطعانه گفت 

که از روحانی حمایت می کنیم.
ســید حسین موسوی تبریزی دبیر گروه موسوم به مجمع مدرسین و 
محققین در مصاحبه با تابناک گفته است: جلسات این مجمع با حضور اعضا 

در جهت بررسی مسائل روز از جمله انتخابات ریاست جمهوری و شوراهای 
سال 96 برگزار می شود.

وی افزود: با توجه به اینکه زمان زیادی تا انتخابات ریاست جمهوری سال 
96 مانده، در اوضاع کنونی باید از پرداختن به مســائل حاشیه ای انتخابات و 
متشنج کردن فضای سیاســی کشور اجتناب کرد، ولی بدون شک، بررسی 
شــرایط و ویژگی های رئیس جمهور آینده از موارد مهمی اســت که نباید از 

آن غافل شد.
موسوی تبریزی درباره اینکه آیا »حسن روحانی« جزو گزینه های مدنظر 
آنها برای انتخابات ریاســت جمهوری 96 خواهد بود یا اینکه آنها هم مانند 
برخی گروه های اصلاح طلب به فکر معرفی آلترناتیوی در کنار وی هســتند، 
تصریح کرد: در اوضاع فعلی نمی توان قاطعانه درباره این موضوع صحبت کرد 
و گفت که روحانی کاندیدای نهایی اســت و یا شخصی در کنار وی معرفی 
خواهد شــد. البته موضوع مطرح شدن روحانی به عنوان کاندیدای احتمالی 
مورد حمایت با توجه به رویکرد مناسبی که از سوی او اتخاذ شده است، دور 

از دسترس نیست.
عارف توان اجرایی

برای ریاست جمهوری ندارد
صادق زیبا کلام گفت عارف نمی تواند آلترناتیو روحانی باشد.

وی در مصاحبه با تابناک گفت: در زمان نزدیک به انتخابات، چند موضوع 
مختلف از ســوی برخی اعضای احزاب اصلاح طلب در حال طرح شدن است 
که البته همه در هم تنیده هســتند. اولین بحثی که مطرح می شود، معرفی 
نامزد آلترناتیو است. ظاهراً علت طرح این موضوع این است که اصلاح طلبان 
گمان می برند »حسن روحانی« در انتخابات آینده رد صلاحیت شود که در 
ایــن صورت مجموعه اصلاح طلبان باید آماده باشــند و یک نامزد جایگزین 

برای او داشته باشند.
وی ادامه داد: اینکه اصلاح طلبان رد صلاحیت روحانی را دربســت قبول 
کنند و بگویند مصلحت شورا این بوده و جای نگرانی نیست چون ما عارف، 
نجفی و یا اسحاق جهانگیری را داریم و جایگزین او می کنیم. این شیوه برخورد 
هرچند ممکن اســت از نظر مصلحت سیاسی درست باشد، از نظر مصلحت 

پیشبرد دیپلماسی که هدف اصلی اصلاح طلبان است، اصلًا درست نیست.
وی با بیان اینکه ظرف ماه های گذشــته بارها اعلام شــده که صلاحیت 
»حســن روحانی« هم مثل مابقی کاندیداها باید بررسی شود، و احتمال رد 
صلاحیت او نیز وجود دارد اظهار کرد: اصلاح طلبان نباید از این مســئله به 

راحتی عبور کنند.
زیباکلام در ادامه بر فرض قبول معرفی کاندیدای آلترناتیو از سوی جریان 
اصلاحات اشــاره کرد و با طرح این سؤال که آن گزینه باید چه کسی باشد، 
گفت: »از نظر من دو مسئله خیلی مهم در این رابطه وجود دارد. یکی میزان 
محبوبیت و رای آوری است که قطعاً »محمدرضا عارف« از این ویژگی بیش 
از سایر گزینه ها برخوردار است، ولی سؤالی که مطرح می شود این است که 
آیا صرف محبوبیت می بایست تنها دلیل ما برای گزینش افراد باشد؟ پاسخ به 
این پرسش خیر است. هرچند محبوبیت یک فاکتور است، مهم تر از آن توان 
اجرایی فرد برای مدیریت پســت دوم کشور یعنی ریاست جمهوری است. از 
نظر توان اجرایی بین گزینه های احتمالی ریاست جمهوری هم »محمدعلی 
نجفی« کارنامه بسیار موفقی دارد و هم »اسحاق جهانگیری«، اما این ویژگی 

در »محمدرضا عارف« خیلی پررنگ نیست.
وی یادآور شــد: واقعیت این است که عارف به عنوان منتخب اول مردم 
تهران در انتخابات ســال گذشته نشان داد که در مجلس دهم از آن قدرت 
سازماندهی و مدیریتی آن طور که باید و شاید برخوردار نبود و واقعیت تلخ تر 
این است که نامزدهای لیست امید نتوانستند حتی یک کمیسیون دست چندم 
را هم بگیرند، در حالی که گفته می شــده بیش از صد رأی دارند. سؤال این 
است که جریان سیاسی که یک سوم مجلس را در دست دارد چطور نتوانست 

حتی یک کرسی مجلس را در اختیار بگیرد؟
زیباکلام در پاسخ به اینکه آیا کارگزاران بیشتر تمایل دارند تا کاندیدای 
مورد نظر حزب خود را وارد رقابت کنند، خاطرنشان کرد: »قطعاً کارگزاران 
تمایل به عارف ندارند، چون آنها بیشتر به توان اجرایی فکر می کنند؛ یعنی 

به گزینه هایی مثل روحانی یا فردی که به این حزب نزدیک باشند.«
تخطئه عارف از ســوی زیباکلام در حالی است که وی اخیراً روحانی را 

هم به خودی خود فاقد رأی خوانده و مدعی شده بود اگر اصلاح طلبان از 
روحانی حمایت نکنند، او 2 میلیون رأی بیشتر ندارد.

براساس آخرین نظرسنجی اصلاح طلبان 3 روز قبل از انتخابات ریاست 
جمهوری 92، این طیف بیش از 8 درصد رأی نداشت.

ناگهان بدهی های دولت
از 250هزار میلیارد به 700 هزار میلیارد رسید

ارگان کارگزاران در تحلیلی هشــدار آمیز نوشت: بدهی های 700 هزار 
میلیارد تومانی دولت کار دست اقتصاد می دهد.

مجله صدا در گزارشی اقتصادی نوشت: 700 هزار میلیارد تومان بدهی 
دولت؛ یعنی تقریبــا دو برابر بودجه عمومی 320 هزار میلیارد تومانی در 

سال 96 و 11 برابر بودجه عمرانی 60 هزار میلیارد تومان در سال 96.
آن طور که وزیر اقتصاد گفته، مهم این است که بدهی دولت ها نسبت به 
 GDP تولید ناخالص ملی( چقدر است. بدهی های دولت نسبت به( GDP
)تولید ناخالص ملی( عدد قابل توجهی نیســت و این نسبت برای کشوری 

مثل ژاپن 210 درصد است.
این در حالی است که این نسبت برای ایران 40 درصد است. براساس 
آمــار و ارقام جهانی، ایران حتی جزو 10 کشــور انتهای جدول قرار دارد. 
یعنی میزان بدهی دولت ایران نسبت به  GDP در کمترین مقدار نسبت 
به سایر کشورها قرار دارد. در همین لیست ژاپن اولین کشور است. با این 
حال طیب نیا معتقد اســت اگرچه عدد بدهی دولت رشد داشته اما هنوز 

خیلی بزرگ و بحرانی نشده است.
اما طرف دیگر ماجرا از نگاه طلبکاران، این رقم خیلی زیاد است و مهم تر 
از آن اینکه در کشورهای پیشرفته طلبکار از دولت می داند که بالاخره در 

آینده به هر نحوی می تواند طلبش را از دولت بگیرد.
طی ســال های مختلف رقم های متفاوتی برای بدهی دولت بیان شده 
اســت. حتی ممکن است 6 ماه بعد یک مرتبه رقمی چند برابر رقم 700 

هزار میلیارد تومانی فعلی به میان آید.
طیب نیا  ســال گذشته گفته بود برآوردها حاکی از رقم 250 هزار 
میلیــارد تومان برای بدهی دولت اســت و دفتری در خزانه داری کل 
کشور برای محاسبه رقم دقیق بدهی دولت تشکیل و 150 هزار میلیارد 
تومان از رقم بدهی دولت شناسایی شده است. ابتدای امسال طیب نیا 
دوباره رقم دیگری برای بدهی عنوان کرد. او در گفت وگو  با هفته نامه 
تجارت فردا اعلام کرد: »تا انتهای ســال 93 حجم بدهی های دولت و 
شــرکت های دولتی محاسبه شــده که مجموع این دو رقم 380 هزار 
میلیارد تومان است؛ حجم بدهی های دولت 196 هزار میلیارد تومان و 
حجم بدهی های شرکت های دولتی هم 184 هزار میلیارد تومان بوده 
است.«  البته در همان گفت وگو طیب نیا بیان کرده بود که بدهی های 
دیگــری هم وجود دارد که باید به این رقــم اضافه کرد و هنوز مورد 

محاسبه قرار نگرفته است.
دولت می خواهد برای وصول بدهی هایش اوراق منتشــر کند، اوراقی 
که گفته می شــود اگر درســت عمل نکند می تواند باعث افزایش تورم و 

نقدینگی شود.
وزیراقتصاد قبلا در گفت وگویش با مجله تجارت فردا گفته بود: »مجموع 
اوراقی که در لایحه بودجه 95 در نظر گرفته شده، حدود 67 هزار میلیارد 

تومان است.«
اما حالا برای سال آینده در بودجه 96 پیش بینی شده که دولت 40 
هزار میلیارد تومان اوراق منتشر کند تا بتواند مقداری از بدهی هایش 
را بدهد. این مقدار درحال حاضر تقریبا 5 درصد کل بدهی های دولت 
خواهد بود. بنابراین اگر حتی هر سال دولت این میزان از اوراق را صادر 
کند تا 10 ســال آینده تنهــا 400 هزار میلیارد تومان از بدهی هایش  
پرداخت شده که باز هم از رقم فعلی بدهی میزان زیادی کمتر است. 
بنابراین باید مشــخص شــود که در این میان باقی بدهی دولت چه 

می شود؟
 از ســوی دیگر باید توجه کرد اینکه دولت بخواهد بدهی های خود را 
در قالــب اوراق قرضه یا اوراق بدهــی پرداخت کند، امکان دارد تبدیل به 
چالشی  بزرگ تر شود. چرا که این اوراق سود 20 درصدی دارند. یعنی اگر 
دولت نتواند این اوراق را تعیین تکلیف کند هر ســال 20 درصد دیگر هم 
بدهکار می شود. بنابراین بدهی 700 هزار میلیارد تومانی با اوراقی به سود 
20 درصد، ســال آینده به 840 هزار میلیارد تومان خواهد رســید. به این 
ترتیب هر سال 140 هزار میلیارد تومان سود این اوراق خواهد بود. این در 
حالی است که کل بودجه عمومی دولت حدود 300 هزار میلیارد تومان و 

بودجه عمرانی کشور 30 هزار میلیارد تومان است.

یادداشت میهمان

اذعان جهانگیری و صالحی به ناکامی های برجام

معاونان رئیس جمهور هم باید عینک بزنند؟!

سخنگوی کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس 
شورای اســلامی گفت: آمريکا 
از ابتدای برجام تا کنون 16 بار 
خلاف توافقات رفتار و تحريم های 
مختلفی را اعمال کرده است و 
اتحاديه اروپا که بارها از حمايت 
خود از برجام سخن گفته اجازه 
همکاری بانک های خود را با ايران 

نمی دهد.
حسینی،  نقوی  حســین  سید 
سخنگوی کمیســیون امنیت ملی 
و سیاســت خارجی مجلس شورای 
اسلامی در دیدار با نماینده ولی فقیه 
در خراسان جنوبی با بیان اینکه ایران 
دارای رهبری هوشمند و آینده نگر 
است، ابراز داشت: مقام معظم رهبری 
در سال گذشته درباره برجام فرمودند 
مــن آنچه را که به عنوان نظراتم در 
تریبون عمومی بــه مردم می گویم 
در جلســات خصوصی نیز به آقایان 

می گویم.
وی تصریح کــرد: دنیا اعتراف 
می کنــد که پیروز تمــام میدان ها 
رهبر انقلاب است، رهبری فرمودند 

باید اقتصاد مقاومتی محور فعالیت ها 
باشد و بر ظرفیت های داخلی خود 

تکیه کنیم.
نقوی حسینی خاطرنشان کرد: 
برای رســیدن به موفقیت نباید از 
دشــمن انتظار داشته باشیم که ما 
را همراهی کند، دشــمنان اگر توان 
حل مشکلات را می داشتند، مشکلات 

کشور خود را حل می کردند.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی 
و سیاســت خارجی مجلس با بیان 
اینکه تاکتیک ها و نوع دشمنی آنها 
تغییر کرده است، اظهار داشت: فتنه 
88 یکــی از روش هــا و جلوه های 
دشــمن در این نظام بود، امروز نیز 
از برخی روش های دیپلماسی برای 

دشمنی خود استفاده می کنند.
به گزارش رســا، وی تصریح 
کــرد: آمریکا از ابتــدای برجام تا 
کنون 16 بار خلاف توافقات رفتار 
و تحریم های مختلفــی را اعمال 
کرده است و اتحادیه اروپا که بارها 
از حمایت خود از برجام سخن گفته 
اجازه همکاری بانک های خود را با 

ایران نمی دهد.

نقوی حسینی مطرح کرد

نقض 16 باره برجام
 از سوی آمريکايی ها

سرویس سیاسی-
روز يکشــنبه هفته جاری 
»اسحاق جهانگیری« معاون اول 
رئیس جمهور در مراسم اعطای 
تنديس و نشان امین الضرب به 
اينکه  بیان  با  برتر  کارآفرينان 
می گويند  »فاينانس کنندگان 
اگر تحريم ها برگشت چه بايد 
را  فاينانس  اين جذب  بشود و 
در پســابرجام مشکل کرده« 
گفت: »اکنون بعد از گذشت يک 
سال از اجرای برجام هنوز برای 
جذب فاينانس موفق نشده ايم«.

صالحی«  »علی اکبر  همچنین 
رئیس  و  رئیس جمهــور  معــاون 
ســازمان انرژی اتمــی دیروز در 
مصاحبه با الجزیــره گفت: »تنها 
بعدی کــه از نگاه ما مهم اســت 
به تحریم ها و بعد سیاســی توافق 
ارتبــاط دارد زیــرا در این بخش 
مشــکلاتی دیده می شود و طرف 
تعهداتش ]در  بــه  مقابل) آمریکا( 

برجام[ عمل نمی کند«.
صالحی افزود: »در ظاهر ممکن 
است کارهایی انجام بدهند تا وانمود 
کنند به تعهداتشان پایبندند اما در 
واقع کار خاصی انجام نمی دهند زیرا 
اگر کاری در این زمینه انجام داده 
باشند مشکلات موجود در تعامل 
با بانک های بــزرگ را چگونه باید 
ارزیابی کرد، آنــان در این زمینه 

هیچ گامی برنداشته اند«.
وی در پاسخ به سوال الجزیره 
مبنی بر اینکه »آیا مقصود شما از 
گفت:  آمریکاست؟«  مقابل،  طرف 
»بله، مقصود آمریکاست، این کشور 
تاکنــون کار خاصی انجام نداده یا 
آنگونه که باید عمل می کرد عمل 
نکرده است، به ویژه در چراغ سبز 
نشــان دادن به بانک های بزرگ، 
کوتاهی کرده اســت تا این بانک 
همچنــان بــا تردیــد و دودلی با 
ایران تعامل داشــته باشــند گویا 
در این زمینه ســخن شفافی را از 
آمریکایی ها نشنیده اند، آمریکا در 
ظاهر وانمود می کند در این زمینه 
به وظیفه اش عمل کرده اســت اما 
در خفا و پشت پرده نه تنها کاری 
انجام نداد بلکه سعی کرد همه چیز 

را به بن بست بکشاند«.
اذعان مقامات ارشد دولت 

يازدهم به »توخالی بودن برجام«
ایــن دو نمونــه تنهــا بخش 
کوچکی از اظهارات مقامات ارشد 

دولــت یازدهم دربــاره بدعهدی 
طــرف مقابل و دســتاورد تقریبا 
هیچ برجام اســت. بــا نگاهی به 
اظهارات دولتمردان در پسابرجام، با 
نمونه های بیشتری در این خصوص 

مواجه می شویم. 
برای نمونه، »ســیف« رئیس 
بانــک مرکزی دولــت یازدهم در 
مصاحبــه  با تلویزیــون بلومبرگ 
گفت که توافق هســته ای ایران و 
گروه 1+5 موسوم به برجام، تاکنون 
اقتصادی  دستاورد  هیچ«  »تقریباً 

برای تهران در بر نداشته است.
در ماه های پایانی سال گذشته 
نیــز »علی اکبر صالحــی« رئیس 
ســازمان انرژی اتمی در گفت وگو 
با وبگاه »العربی الجدید« گفت: »تا 
الان برخی بانک های بزرگ اروپایی 
تحریم هایشان را به طور کامل پایان 
نداده اند چرا که قبلاً تعهد داده اند که 
با ایران مراوده تجاری نداشته باشند. 
ما هنوز منتظر هســتیم که وزارت 
خارجه ایران با اتحادیه اروپا تماس 

بگیرد و این بحران را حل کند«.
صالحی در این گفت و گو، »رفع 
تحریم بــه موجب توافــق« را از 
مصادیــق خلف وعده طرف مقابل 

برشمرد.
اما چنــد روز بعد، روحانی در 
پاســخ به اظهارات رئیس سازمان 
انــرژی اتمی دربــاره تاخیر طرف 
غربی در انجام تعهدات خود برای 
رفع تحریم ها گفت: »آقای صالحی 
وزیر اقتصاد یا امور خارجه نیستند و 
این سوال ها را نباید از وی پرسید!«
صالحی در تیرماه سال جاری با 
گلایه از رئیس جمهور گفت: »پیش 
از برجام کشورهای دیگر در انتشار 
مقالات دانشمندان ایرانی به دلیل 
تحریم ها و مشکلات نقل و انتقالات 
مالــی مقــداری مشــکل آفرینی 
می کردند؛ قــرار بود پس از برجام 
ایــن موضوع حل شــود اما همان 
پابرجاســت« کمــاکان   وضعیت 

رئیس سازمان انرژی اتمی به وضع 
قانون روادید در کنگره آمریکا پس 
از برجام اشاره کرد و گفت: »حالا 
من این را می توانم بگویم و دوستی 
نمی توانــد به من اعتراض کند که 
مثلًا آقا شما وزیر اقتصاد و یا رئیس 
بانک مرکزی و یا وزیر امور خارجه 
نیستید چرا که حداقل از نظر علمی 
40 سال استاد دانشگاه هستم، لذا 
این را می توانم بگویم . هم اکنون و 

پس از پیش آمدن قضایای روادید 
تعداد زیادی از دانشمندان اروپایی 
که مقداری احتیــاط می کنند از 
آمدن به ایران اســتنکاف دارند . به 
قول دانشگاهی ها این یعنی وضعیت 
آنهــا پیش از برجام بهتر از پس از 

برجام بوده است«.
بود  تاکید کرده  آقای روحانی 
کــه صالحی وزیر اقتصــاد یا امور 
خارجه نیســت و این ســوال ها را 
نباید از وی پرســید. چند ماه بعد، 
در مرداد 95 »علی طیب نیا« وزیر 
اقتصاد دولت یازدهم در حاشــیه 
جلســه هیئت دولت گفت: »برای 
ارتباط بــا بانک های بزرگ جهانی 
دچار مشــکل هستیم و آن ها با ما 
کار جدی نمی کنند.انتظار ما این 
بود که بعــد از برجام ما بتوانیم با 
بانک های بزرگ هم کار کنیم اما به 
دلایل مختلف ما هنوز نتوانسته ایم 

با این بانک ها کار کنیم«.
»محمدجواد ظریف« وزیر امور 
خارجه دولت یازدهم نیز در حاشیه 
سفر به آمریکا- در روزهای پایانی 
شهریورماه 95- در شورای روابط 
خارجی آمریکا گفت: »8 ماه پس از 
اجرای برجام، به خاطر مجازات های 
آمریکا، هیچ یک از بانک های بزرگ 
اروپایی کار با ایران را شروع نکرده 

است«. 
سالجاری  تیرماه  در  همچنین 
»عراقچی« معاون وزیر امور خارجه 
و رئیس ســتاد اجــرای برجام در 
نشســت خبری گفت: »تحریم ها 
روی کاغذ برداشــته شده اما هنوز 
عملا همه آنها برداشــته نشده که 
مقداری به دلیل شــرایط است و 
مقداری به دلیل شــیطنت آنها و 
ایرادات زیادی هســت که ما هم 
اعتراضات مفصلی به طرف مقابل 

کرده ایم«.
عراقچی ضمن انتقاد از عملکرد 
آمریکایی ها در اجرای برجام گفت: 
بیرون  عوامــل  از  »آمریکایی هــا 
برجامی کمال ســو استفاده کرده 
و فضــای مخربی را در حوزه مالی 

و بانکی پس از برجام داشته اند«.
اعضای شورای سوئیفت 

و سفرای خارجی هم بايد 
عینک بزنند؟!

اظهارات سیف، صالحی، ظریف، 
جهانگیری، طیب نیا و عراقچی در 
کنار دیگر اظهارات مقامات ارشــد 
دولت یازدهم درباره عهدشــکنی 

آمریــکا و دســتاورد تقریبا هیچ 
برجام در حالی اســت که روحانی 
در نشست خبری اخیر گفت: »به 
آنهایی که می گویند در کشور رکود 
وجود دارد و می گویند ما چیزی در 
راستای رونق اقتصادی نمی بینیم 
می گویــم که عینکی بــرای خود 
تهیه کنید یا خود را درمان کنید«.

اما اذعان به دســتاورد تقریبا 
هیچ برجام تنها به مقامات داخلی 
محدود نمی شود. مقامات کشورهای 
خارجی و رســانه های غربی نیز به 

این موضوع اذعان کرده اند.
برای نمونه، »هاینتس فیشر« 
رئیس جمهــور اتریــش- یکی از 
اعضــای شــورای ســوئیفت- در 
فروردیــن مــاه ســالجاری طی 
گفت و گویی بــا خبرگزاری صدا و 
ســیما در وین گفت: »هنوز همه 
تحریم هــای ضدایرانی برداشــته 
نشــده اند، چون گا م ها و اقدامات 
مهمی وجود دارند که باید در مسیر 
لغو تحریم ها برداشــته شوند. در 
مورد تراکنش های مالی بین المللی 
از طریــق ســامانه ســوئیفت نیز 
بایــد بگویم که ایــن تحریم ها را 
جامعه بین المللــی باید بردارد که 
در این زمینــه آمریکا نقش آفرین 
اســت. فرآیندی در مورد مسئله 
لغو تحریم ها تشــکیل شــده و به 
همین خاطر مــن نمی توانم هیچ 
که  باشــم  داشــته  پیش بینی ای 
این مســئله چقدر دیگر به طول 

می انجامد«.
»کیم سئونگ-هو« سفیر کره 
جنوبی نیز در نخستین کنفرانس 
بورس فاینکس 2016 گفت: »باید 
کســانی که برجــام را پذیرفتند 
هم اکنون بانک های خود را مجاب 
کنند کــه پول های ایران را به این 
کشور انتقال دهند و مانع شدن از 
این موضوع اکنون غیرقانونی است 
این تاسف آور است که سفارت کره 
جنوبی با وجود سپری شدن 6 ماه 
از اجرایی شدن توافق برجام هنوز 
پول سفارت خود را از طریق قاچاق 

به ایران می آورد«.
همچنین »پانگ ســن« سفیر 
چین در ایــران گفــت: »به نظر 
می رســد بانک های زیادی در دنیا 
آمریکا  اجازه خزانــه داری  منتظر 
هستند تا همکاری های خود با ایران 

را آغاز کنند«.
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گفت: آقای صالحی بار دیگر تاکید کرده است که آمریکا به تعهدات 
خود در برجام عمل نکرده است.

گفتم: آقای جهانگیری هم گفته است بانک های خارجی با 
ايران همکاری نمی کنند.

گفــت: آقایان ظریف و عراقچی هم که گفته بودند تحریم ها فقط 
روی کاغذ برداشته شده است.

گفتم: آقای ســیف هم که گفته بود دستاورد برجام تقريبا 
هیچ بوده است.

گفت: پس چــرا این مدعیان اصلاحات و اعتــدال و روزنامه های  
زنجیره ای اینهمه درباره دستاوردهای برجام داد سخن می دهند، یعنی 

نمی دانند یا خودشان را به ندانستن می زنند؟
گفتم: چه عرض کنم؟!

گفت: البته یکی از روزنامه های زنجیره ای نوشــته اســت برجام 
دستاوردهای زیادی داشته!  ولی نباید خیلی درباره آن سخن گفت!

گفتم: حالا ديگه!... معلمی که ســر کلاس چند ســاعت 
پشت سرهم حرف زده بود بعد از پايان حرفش به دانش آموزان 
گفت؛ ببخشید، ساعت نداشتم! و يکی از دانش  آموزان گفت؛ 

آقا اجازه! ساعت نداشتید، تقويم که داشتید!


